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اشتباهات 
ستاد دکتر پزشکیان

برعکــس،  در حالی کــه 
پزشــکیان  ســتاد  تکیــه 
عمدتــا بر اســتراتژی قدیم 
یعنــی  اصلاح طلبــان 
ترســاندن از رقیــب، نوید بهبــود امور 
جزئی روزمره و برانگیختن احساســات 

و شور در مردم بود.
 به عــلاوه، تجربــه شــورای شــهر 
۱۴۰۰ نیــز قبــلا نشــان داده  بــود که 
صِــرف حمایت بــزرگان اصلاحات نیز 
محدودیت های خــود را دارد. حامیان 
پزشکیان توجه نداشــتند که این «قشر 
خاکســتری» که بهتر اســت «اقشــار 
نوگرای طبقه متوســط شهری» نامیده 
و  تجربــه  از  درجــه ای  دارای  شــود، 
آگاهی سیاسی است که دیگر به ندرت 
ممکن اســت بــه این گونــه محرک ها 

پاسخ دهند.
 این اقشــار که طی ادوار انتخاباتی 
از ۷۶ تا ۹۶ موتور محرک مشــارکت در 
انتخابــات بودند، به تأثیــر  تعین کننده  
نقــش خــود در فرســتادن خاتمی و 
روحانی به پاســتور و فرجــام نافرجام 
آن بــه زعــم آنــان واقف انــد. آنهــا 
همچنیــن شــاهد تحــولات رنــج آور 
هفــت ســال گذشــته نیــز بوده انــد 
کــه احساســات آنهــا را نیــز درگیــر

کرده  است.
نظــر نگارنده از ابتدای این دوره این 
بود که ایــن بار چنین اقشــاری را تنها 
برنامــه و مباحث محتوایــی می تواند 
به حرکــت درآورد. اصــلا کافی نبود 
که ســتاد و حامیــان آقای پزشــکیان 
ایشــان  دروغ گونبودن  و  پاکدســت  بر 
متمرکز شــوند؛ زیرا اگرچه در شــرایط 
کشور ما این ویژگی های خصلتی قطعا 
لازم است، اما در شرایط دشوار کنونی 

اصلا کافی نیست.
 درباره مســائل اساسی مانند فساد، 
مشــکلات اقتصــادی، تحریــم و... نیز 
اگرچه اظهارات آقای پزشــکیان مفید 
بــود و آرای ایشــان نیــز نتیجه همان 
اظهارات است، اما کافی نبود. مطالبی 
نیــز که کســانی ماننــد دکتــر رنانی و 
عباس عبدی و... نوشتند نه تنها مبنای 
خیلــی محکمــی نداشــت، بلکه در 
حکم دورزدن مسائل اصلی بود. (تنها 
در آینــده می توان دربــاره آن مطالب 

سخن گفت).
اقشار طبقه متوســط این بار به ویژه 
انتظــار داشــتند درباره میــزان درک و 
تحلیل کاندیدا درمورد ریشه های عمیق 
معضلات موجود بشــنوند و مهم تر از 
آن مایل بودند بدانند ایشان چه برنامه 
و سیاست مشــخص و ملموسی برای 
رفــع مشــکلات دارد. آنهــا همچنین 
انتظار داشتند که آقای پزشکیان نه تنها 
به طور مشــخص برنامه خود را اعلام 
کند، بلکه خود را به آن برنامه متعهد 
کنــد و مهم تر از آن ضمانت هایی برای 

پایبندی به آن ارائه دهد.
 ایــن در حالــی اســت که ایشــان 
نه تنهــا در ارتباط بــا برنامه اش چیزی 
نگفت، بلکــه با اعلام اینکه برنامه اش 
همین برنامه های کلی موجود اســت، 
گامــی نیز در جهت ریــزش آرای خود 
برداشــت. ممکن اســت من و ما فکر 
کنیم که ۴۵ ســال را به آزمون و خطا 
گذراندیم، حــال چهار ســال آتی هم 
روی آن. اما آنها که شــرکت نکردند و 
اتفاقــا تصور می کننــد تأیید صلاحیت 
پزشکیان دستاورد عدم شرکت آنها در 
انتخابات های پیشین بوده، ظاهرا چنین

نظری ندارند.
امروز ما با شــرایط بســیار خطیری 
مواجه هســتیم. اکنون می توان شــبح 
افراطی گــری بیشــتر را به وضــوح بر 
فــراز کشــور دیــد. در صــورت ادامه 
ناصحانــه  ســخنان  و  کلی گویی هــا 
دکتــر پزشــکیان باید فــرض را بر این 
گذاشــت که میزان مشــارکت نســبت 
بــه دور اول تغییــری نخواهــد کرد و 
آقای جلیلــی با برخورداری از حمایت 
آقــای قالیباف در شــرایط بهتری قرار 

خواهد گرفت.
 ادامه اســتراتژی ترساندن از رقیب 
تنها ممکن اســت بخش محدودی از 
کســانی را که در دور اول رأی ندادند، 
تشــویق به مشارکت کند. اما این عامل 
نیز ممکن است در اثر کم رونقی معمول 
همه رأی گیری هــای دور دوم تا حدی 
خنثی شــود. ضمن اینکه نحوه عمل و 
تبلیغات برخی نهادها نیز ممکن است 

مشکل ساز شود.

 که فردا هم باز باشدراه باریک آزادی فعلا گشوده  است، معلوم نیست
عباس آخوندی، وزیر اســبق دولت روحانی و از چهره های برجســته 
اصلاح طلبان، روز گذشــته و بعد از اعلام نهایــی نتایج چهاردهمین 
دوره از انتخابــات ریاســت جمهوری بیانیــه ای منتشــر کــرد کــه در ادامه 

آمده است:
۱- حــدود ۶۰ درصد واجدان حق رأی در انتخابات شــرکت نکردند. پیام 
آنان روشــن بود. آنان به تبعیض معترض اند و نمی پذیرند که شهروند درجه 
۲ باشند و اقلیتی به عنوان شهروند درجه یک اراده شان را بر اکثریت جامعه 
ایران تحمیل کنند. این بخش بزرگ جامعه ایران در نهادهای سیاسی جایی 
برای خود نمی بیند؛ بنابراین این بخش بزرگ تر خواهد شد؛ زیرا حتی بخشی 
از کســانی که رأی داده اند، با این گروه هم نظرند. به  هر روی اینان نتوانستند 
پیش از دریافت تضامین مدنی لازم در جهت تأمین حقوق سیاســی خود به 

دعوت بزرگان ملی این کشور پاسخ مثبت دهند.
۲- ۴۰ درصد واجدان شــرایط در انتخابات شرکت کردند و ترجیح دادند 
که از ســازوکارهای موجود برای بیان خواســته ها و مطالبات خود استفاده 
کنند. بخشــی از این جمعیت، از جمله راهبران ملی و مذهبی ایران که ملت 
را به مشــارکت دعوت کردند، پیش قراول تغییر شــدند تا به هم وطنان خود 
نشان دهند که از راه باریک آزادی که به همت تلاش و استقامت ملت ایران 
گشــوده شده  اســت، باید بهره برد. و این اقدام مؤثر اســت. اکنون می توان 
باور داشــت کــه در مرحله دوم انتخابات می تــوان کاری کرد و اقلیت را به 

عقب راند.
۳- بر اســاس قانون مصوب ۱۳۷۸ اعمال شــورای نگهبان باید مبتنی بر 
دلیل و مدرک باشد و باید به ملت پاسخ گو باشد. این شورا نمی تواند بر اساس 

ترجیحات اعضای خود برای یک ملت تصمیم بگیرد. 
۴- گام بعدی تمام جریان های سیاســی اصلاح طلب، تحول خواه و ملی 
باید دفاع از ســرزمین و تلاش برای آزادی و توسعه ایران باشد. و این تنها با 
حضور حداکثری ملت تأمین می شــود. باید بپذیریم که بخشــی از بی میلی 
اکثریت ملت به صندوق های رأی ناشــی از رفتار پرفراز و نشیب و غیر منسجم 
برخــی از جریان های اصلاح طلبی اســت؛ بنابراین اصلاحــات باید از جبهه 
اصلاح طلبان آغاز شــود. اصالت مواضع اصلاح طلبی، پذیرش مسئولیت و 
صداقت در رفتار باید اســتراتژی ما باشــد. اکنون که ثابت شد می توان کاری 
کــرد، بایــد در مرحله دوم بر هرگونه تردیدی چیره شــد و با حضور بر ســر 
صندوق هــای رأی، اراده ملــی را حاکم کرد. تغییر رونــد و تغییر جهت در 
سیاست ملی بســیار سخت است، اما شــما می توانید. تردید نکنید که شما 

می توانید. آری به اتفاق جهان می توان گرفت.
۵- و نکته آخر که تجربه ملت ها نشــان داده  اســت که قاعده، استفاده 
حداکثری از حقوق سیاســی است. تحریم اســتثنا است، پس به سهم خود 
از تمام ملت درخواســت می کنم که در جهت تأمین حقوق سیاسی خود از 

مجرای قانون اقدام کنند. هنوز هم برترین راه، صندوق رأی است.

تهران سومین استان کم بارش
مدیرکل هواشناســی اســتان تهران گفت  مقدار بارش اتفاق افتاده در 
اســتان تهران تاکنون ۷۰ درصد بارش ســال آبی جاری را تأمین کرده 
اســت.  به گزارش مهر، مدیرکل هواشناســی اســتان تهران گفت: بر اساس 
جدیدترین خروجــی مدل های پیش بینی فصلی، حتی در بهترین شــرایط و 
خوشــبینانه ترین حالت، در صورتی که بارش های اســتان تهران در حد نرمال 
باشــد، نمی تواند کاهش بارش نســبت به بلندمدت را جبران کند و کماکان 
مدیریت منابــع و مصــارف آب در بخش های مختلــف به ویژه بخش های 
کشــاورزی، صنعتی و حتی خانگی و به طور کلی صرفه جویی در مصرف آب 

با تأکید بیشتر توصیه می شود. 
مازیــار غلامی در بخش دیگــری از صحبت های خــود درباره وضعیت 
آب  وهوایی تهران در بهار سال جاری گفت: تجزیه و تحلیل آمارهای دریافتی 
از ایستگاه های هواشناسی استان مربوط به بهار ۱۴۰۳ بیانگر آن است که در 
این فصل ۸۶.۷ میلی متر باران به  صورت پهنه ای در اســتان تهران  باریده که 
نشان دهنده آن است که مقدار بارش نزدیک به میانگین بلندمدت (وضعیت 
نرمــال) و تنها ۲.۸ درصد کمتر از متوســط بلندمدت بوده اســت. مدیرکل 
هواشناســی اســتان تهران تأکید کرد: میانگین بلندمدت بارش استان تهران 
در این فصل ۸۹.۲ میلی متر اســت؛ این در حالی اســت که متوســط بارش 
خرداد ماه اســتان تهــران ۳۴.۶ میلی متر بوده که افزایــش درخور توجهی 
نســبت به بلند مدت (۱۰.۶ میلی متر) داشــته اســت. بارش استان تهران به  
صورت پهنه ای از ابتدای سال زراعی (مهر ۱۴۰۲) تا پایان خرداد ۱۴۰۳، ۱۹۷ 
میلی متر بود که نســبت به ســال قبل افزایش حدود ۲۵ درصدی داشته اما 

نسبت به بلندمدت ۲۴ درصد کاهش داشته است. 
او اضافه کرد: مقدار بارش اتفاق افتاده در استان تهران تاکنون ۷۰ درصد 
بارش ســال آبی جاری را تأمین کرده است. اســتان تهران سومین استان در 
ســطح کشور است که بیشــترین کاهش بارش را نســبت به بلند مدت دارد؛ 
بنابراین افزایش بارش نســبت به ســال قبل نمی تواند مسئله کاهش بارش 
انباشته شــده را جبران کند و کماکان صرفه جویی و مدیریت منابع و مصارف 
آب توصیه می شــود. به گفته مدیرکل هواشناسی استان تهران، از نظر توزیع 
مکانی، تمام شهرستان های اســتان طی خرداد ماه  افزایش بارش نسبت به 

بلند مدت را تجربه کردند.

یک سوم متقاضیان وام ودیعه گرفتند
طبق اعلام یک مســئول وزارت راه و شهرسازی، از یک  میلیون و ۶۶۷ 
هزار متقاضی واجد شرایط وام ودیعه مسکن، تاکنون حدود ۴۹۹ هزار 
نفر این تســهیلات را دریافت کرده اند. به گزارش ایســنا، پرداخت تسهیلات 
ودیعه مسکن و تعیین ســقف مجاز برای افزایش اجاره بها از زمان فراگیری 
ویروس کرونا در کشور در دستور کار دولت قرار گرفت. در حال حاضر سقف 
این تسهیلات در تهران ۲۰۰ میلیون تومان، مراکز استان ها ۱۵۰ میلیون تومان، 

سایر شهرها ۱۰۰ میلیون تومان و روستاها ۴۰ میلیون تومان است.
آن طور کــه مدیرکل دفتر پایش طرح های مســکن اعلام کــرده، تاکنون 
یک میلیون و ۸۸۷ هزار و ۴۵۲ نفر متقاضی تسهیلات ودیعه مسکن در سامانه 
TEM.MRUD.IR ثبت نــام کردند که از این تعــداد یک میلیون و ۶۷۷ هزار و 
۵۷۰ نفر حائز شرایط شناخته شده اند. به گفته احمد خادمیان، از تعداد افراد 
حائز شرایط شناخته شــده نیز  یک میلیون و ۱۸۸ هزار و ۷۵۸ نفر برای دریافت 
تســهیلات به بانک های عامل معرفی شــده اند. بانک های عامل نیز تاکنون 
تسهیلات ودیعه مسکن ۴۹۸ هزار و ۸۶۴ متقاضی را پرداخت کرده اند و روند 

پرداخت تسهیلات رشد یافته است.
 از طرف دیگر، در چهار ســال قبل با آغاز بیماری کرونا در سال ۱۳۹۹ به 
منظور حمایت از مســتأجران برای اجاره بها ســقف مجاز تعیین شده است. 
امسال نیز در آخرین جلسه شورای عالی مسکن در دولت سیزدهم، متوسط 
ســقف اجاره بها با رقم ۲۵ درصد به تصویب رسید. بر اساس ماده ۷ قانون 
ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها دولت مکلف شده تا در استان هایی 
که تورم بالای ۳۰ درصد اســت، نرخ رشد اجاره بها را تعیین کند. وزارت راه 
و شهرســازی اعلام کرده آن دسته از بنگاه های املاکی که سقف اجاره بها را 

رعایت نکنند، جریمه می شوند. 

مهفام سلیمان بیگی: راه آهن رشت- آستارا چیزی نزدیک به ۲۴ سال است که معطل مانده . پیش 
از این بارها روســیه وعده تأمین مالی و احداث این راه آهن را داده بود، اما در نهایت به بهانه تحریم 
از این پروژه خارج شــد و دوباره توافق نامه احداث خط آهن رشت-آســتارا، به طول ۱۶۴ کیلومتر در 
اردیبهشــت سال  ۱۴۰۲ میان ایران و روســیه به امضا رسید، ولی حالا متولیان این پروژه می گویند  به 
دلیل پاره ای از مشــکلات و بوروکراســی اداری  دوباره حضور روســیه در این پروژه نامشخص است 
و هیچ کس به طور دقیق نمی داند  خط ریلی رشت- آســتارا چه زمانی افتتاح می شــود. محور ریلی 
رشت - آســتارا با طول ۱۶۴ کیلومتر، یکی از مهم ترین پروژه های ریلی کشــور اســت که قرار بود با 

همکاری روسیه، بخش مهمی از تأمین مالی  آن انجام شود.

 سرنوشت نامعلوم رشت - آستارا
خبرگزاری اســپوتنیک روســیه گزارش داد  ضمیر کابلوف، فرستاده ویژه رئیس جمهور روسیه در 
امور افغانســتان و مدیر اداره دوم آسیایی وزارت امور خارجه روسیه، به این خبرگزاری خبر داده که 
توافق نامه اجرائی همکاری ایران و روسیه به حالت تعلیق درآمده است. با این حال، کمی بعد کاظم 

جلالی، سفیر ایران در مسکو، در پیامی در شبکه 
ایکــس با تکذیــب این موضوع، خبــر تعلیق را 
ناشی از یک ترجمه غیردقیق از اظهارات مقامات 
روســی خواند. اخبــار ضدونقیــض از وضعیت 
برنامه همکاری ۲۰ ساله ایران و روسیه در حالی 
دســت به دســت می شــود که چنــد روز پیش 
نیز اعلام شــد  روســیه قصد دارد برای صادرات 
زغال ســنگ به هند از مســیر ایران، از  بندرعباس  
استفاده کند. این خبر را ایرنا از کانال سفارت ایران 
در مسکو، مشاور و نماینده ویژه رئیس جمهوری 
روســیه در امــور همکاری هــای بین المللی در 
دیدار با کاظم جلالی ســفیر کشورمان در حاشیه 
نخستین نشســت وزیران حمل ونقل کشورهای 

عضو گروه بریکس  اعلام کرد.
ظاهرا در این مجمع آخرین وضعیت همکاری های دو کشــور در پروژه ســاخت راه آهن رشت -
 آستارا نیز مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفته است؛ همان پروژه ای که سال گذشته خبر رسید روسیه از 
تأمین مالی آن پا پس کشیده است. در پایان اولین نشست وزرای حمل ونقل کشورهای عضو بریکس 
که ۱۷ خرداد در سنت پترزبورگ برگزار شد، کاظم جلالی، سفیر تام الاختیار جمهوری اسلامی ایران، در 
گفت وگویی با استاروویت، وزیر جدید حمل ونقل روسیه، راه های توسعه همکاری های حمل ونقلی 
و ترانزیت را مورد بررسی قرار داد و در ادامه هم وزیر روس در گفت وگوی تلفنی با مهرداد بذرپاش، 
وزیر راه و شهرســازی ایــران، در خصوص همکاری در این عرصه به ویژه ســاخت راه آهن رشــت -
 آســتارا بحث کرد. رشت- آستارا همان پروژه ای است که سال گذشته در دولت سیزدهم با اشاره به 
«سرمایه گذاری روسیه در ساخت راه آهن رشت-آستارا» برآن تأکید می شد ، اما چند ماه بعد خبرهایی 

رسید حاکی از آنکه این پروژه بدون همکاری روسیه به اجرا درآمده است.
توافق نامه احداث خط آهن رشت-آســتارا، به طول ۱۶۴ کیلومتر در اردیبهشــت سال  ۱۴۰۲ میان 
ایران و روســیه به امضا رســید. محور ریلی رشت - آســتارا با طول ۱۶۴ کیلومتــر، یکی از مهم ترین 
پروژه های ریلی کشــور اســت که قرار بود با همکاری روسیه، بخش مهمی از تأمین مالی  آن انجام 
شود و در این رابطه موافقت نامه ای هم بین وزیر راه و شهرسازی ایران و معاون نخست وزیر روسیه 
به امضا  رسیده بود. حتی خبرگزاری فارس اردیبهشت سال گذشته اعلام کرد در قالب موافقت نامه 
مذکور، روس ها تا ســقف ۱.۶ میلیارد یورو در ساخت خط آهن رشت- آستارا سرمایه گذاری خواهند 
کرد. همچنین قرار بود در گام اول موافقت نامه تأمین مالی این خط ریلی بین ایران و روسیه به امضا 
برسد و پس از آن بلافاصله موافقت نامه پیمان نیز بین دو طرف امضا شود. با این حال، جزئیات زیادی 

از این قرارداد منتشر نشد.
چند ماه بعد یعنی آبان ۱۴۰۲ خبر رســید روســیه در این رابطه تعلل کرده است؛ چراکه معاون 
حمل ونقل وزیر راه و شهرســازی خواستار اهتمام جدی طرف روس برای نهایی سازی فاز طراحی و 
انعقاد قرارداد تجاری تا پیش از پایان سال جاری میلادی شده بود. همچنین عباس خطیبی، معاون 
شرکت ساخت، به ایلنا گفته بود  «راه آهن رشت-آستار در حال اجرا ست و مطالعات روس ها بر روی 
پروژه راه آهن رشت- آســتارا عامل توقف این پروژه نشــده  است. اما سرعت کار مطلوب نیست و اگر 
مسیر تأمین مالی طی شود، سرعت اجرای پروژه افزایش پیدا می کند». با این حال، ماه گذشته وزیر راه و 
شهرسازی عامل کندی پروژه را بوروکراسی های اداری هر دو کشور خواند و گفت: «بوروکراسی هایی 
هم در داخل ایران و هم در روســیه وجود دارد، اما دو کشــور برای اجــرای این پروژه کاملا مصمم 

هستیم و زمین های مورد نیاز هم در حال تملک است».

 شرط ترانزیت زغال سنگ از خاک ایران
موضوع ترانزیت روســیه از ایران ماجرای جدیدی نیست و ۲۰ سالی می شود که مطرح شده، 

اما درســت مثل توافق نامه همکاری به ثمر نرسیده اســت که هیچ، هر از گاهی نیز با سیل اخبار 
ضدونقیض مواجه می شود. بنابراین باید دید  آیا این بار بر حسب شرایط مواضع روسیه تغییر کرده 
و در ماجرای ترانزیت زغال سنگ از خاک ایران جدی است یا خیر؟ پاسخ محمدجواد شاهجویی، 
کارشــناس حمل ونقل، به این سؤال مثبت است، اما به یک شــرط؛ افزایش قیمت زغال سنگ تا 
حدی که برای روســیه صرفه اقتصادی ایجاد کند. او به «شــرق» توضیح می دهد: «بیشتر حجم 
تجارت روسیه یا از طریق راه آهن انجام می شود یا از طریق بنادر این کشور. عملکرد بنادر روسیه 
در سال گذشــته میلادی چیزی نزدیک به ۸۳۰ میلیارد تن در سال بوده است و امسال هم اعلام 
کرده انــد این امکان وجــود دارد که بتوانند تا ۲۳۰ میلیارد تن دیگر بــه این ظرفیت اضافه کنند. 
با این حال،  تمام این بنادر برای صادرات زغال ســنگ ظرفیت محدودی دارند. زغال سنگ به علت 
مسائل ناشی از گردوخاکی که ایجاد می کند و مشکلات محیط زیستی که دارد، به بنادر مخصوص 
خودش نیاز دارد و باید در محیط ایزوله جابه جا شــود. به همین خاطر روســیه الان و با توجه به 
چالش هایی که بر ســر مســیرهای دریایی خودش دارد، به دنبال این است که راه های جایگزین 
ایجاد کند. بندر اصلی زغال سنگ شــان، بندر الگا، چیزی نزدیک به ۳۰ میلیون تن در حال حاضر 
ظرفیــت دارد، امــا فقط صادرات زغال ســنگ 
روســیه به چین نزدیک به ۶۰ میلیون تن است. 
البته  صادراتش به چین از طریق دریاســت، اما 
برای رســیدن به هند به مســیر ایران نیاز دارد. 
پس به نظــر من هم این امــکان وجود دارد و 
هم روس ها تمایل جدی بــه این کار دارند، اما 
چالش های ما در حوزه حمل ونقل تا امروز این 
اجــازه را به ما نداده اســت. یعنی نگاه من این 
است که تا امروز هم انگیزه از سوی روس های 
وجود داشــته، ولی ما این را انتخاب کردیم که 
پا به مسیر جابه جایی زغال سنگ نگذاریم. البته 
چالــش دیگری هــم وجــود دارد و آن قیمت 
جهانی زغال ســنگ اســت». به گفته او قیمت 
فعلی هر تن زغال ســنگ چیزی نزدیک به ۱۴۰ 
دلار اســت. هزینه حمل ونقل آن از مسیر ایران، حتی اگر ریلی هم باشد، در حال حاضر با قیمت 
خودش تقریبا برابر است و از این رو برای روسیه صرفه اقتصادی ندارد. البته از نگاه این کارشناس 
می توان  مدل های دیگری نیز برای این کار تعریف کرد؛ مثل اینکه مســیر سوآپ زغال سنگ داشته 
باشــیم. اما در نهایت  بیشــتر کلیت این مســئله تحت تأثیر قیمت جهانی زغال سنگ است؛ اگر 
افزایشــی باشد، انگیزه روس ها برای صادراتش بیشتر می شود، ولی اگر کاهشی باشد، حمل ونقل 

آن عملا از صرفه اقتصادی خارج می شود.

 ناهماهنگی های ایران یا بی میلی روسیه؟
شاهجویی تأکید دارد که در مجموع از نگاه او روس ها علاقه بالایی دارند کریدورهای ایرانی را 
راه اندازی کنند و عدم پیشبرد برخی پروژه ها مثل شمال_جنوب تقصیر ۵۰- ۵۰ بین ایران و روسیه 
دارد؛ هم از جانب ایران چالش هایی وجود دارد و هم از طرف روس ها. برای مثال در حال حاضر 
چالش های روس ها شامل پایین بودن ظرفیت بنادر دریای خزر و لایروبی رودخانه ولگا ست. ایران 
هم درگیر بهره وری پایین شبکه ریلی، نداشــتن قطار ترانزیتی مناسب، مسائل گمرکی و... است. 
اگر این مشــکلات حل شــوند، ما می توانیم ترانزیت ۳۰ میلیون تنی و حتی بالاتر را برای کریدور 
شــمال_جنوب در نظر بگیریم. او همچنین در پاســخ به این پرســش که «اگر روسیه واقعا میل 
به همکاری با ایران دارد پس چرا ســال گذشــته در تأمین مالی رشت-آســتارا همکاری نکرد؟» 
می گوید: «پروژه رشت-آستارا چالش های فنی زیر ساختی بسیاری دارد و مشکل فقط تأمین مالی 
نیســت. قرار بود تأمین مالی این پروژه با خط اعتباری ۱٫۶میلیارد دلاری از ســوی روس ها اتفاق 
بیفتد، اما مشکلات فنی زیاد است؛ از جمله اینکه مشکلات محیط زیستی هنوز پابرجاست، ماجرای 
زمین های کشاورزی و مشــکلات احداث خود پروژه هم وجود دارد. مهم تر از تمام این چالش ها 
هم بحث تملک اراضی است که شروع پروژه را با مشکل مواجه کرده است. اگر این مشکلات حل 

شود می  توان به ادامه این پروژه هم امیدوار بود».
شــاهجویی باور دارد اکنون چالش ها دوطرفه اســت و نمی توان همه تقصیرها را مربوط به 
روس ها دانســت. او ادامه می دهد: «همان طور که در خط اعتباری پروژه گرمســار_ اینچه برون 
شــاهد بودیم که روس ها بسیار مایل بودند  ســریع تر پروژه پیش برود اما ایران مخالف بود و بین 
نهادهایش هماهنگی وجود نداشت. هر دو طرف ایرادات فنی دارند و از نظر من اینکه نمی توان 
روی حرف روس ها حســاب کرد، برداشت درستی نیست. بحث مدیریت و تصمیم گیری واحد در 
کشور خودمان به ویژه در بحث زیر ساخت ها خیلی مشکل ساز است. در حال حاضر می بینیم که 
قراردادی بسته می شــود و یک نهاد یکباره با آن مخالفت می کند و پروژه را زیر سؤال می برد، در 
نهایت هم تلقی می شــود که روس ها پا پس کشــیده اند. باید  یک صدایی ایجاد شــود تا پروژه ها 

سرعت بگیرند».

گزارشی از یک طرح مهم ریلی که ۲۴ سال است بر زمین مانده 

گره ناگشودنی راه آهن رشت_آستارا
يادداشت خبر

اقتصاداقتصاد

عضو کنفدراسیون آب گفت  اگر بخواهیم در حوزه ارس برنده 
باشــیم باید تأسیســاتی را که در محدوده این رودخانه قرار دارد، 
ســریع تر به بهره برداری برسانیم و این مهم ترین اقدامی است که 
ایران در کنار دیپلماسی فعال در بالادست ارس باید داشته باشد.

محمدابراهیم رئیســی در گفت وگو با ایلنا، در ارزیابی احداث 
ســد  بر روی ارس از سوی کشــورهای ایران و آذربایجان و نقش 
بازدارندگــی آن بر اقدامات ترکیه  روی این ســد گفت: ســدهای 
خداآفرین و قیزقلعه سی مجموعه سدهایی هستند که از مدت ها 
پیش برای بهره برداری مشــترک از منابع آبــی ارس بین ایران و 
روســیه قدیم و بعدها بین ایران و آذربایجان تعریف شــده بود. 
 نکته مهم در این زمینه این اســت که منظور اصلی احداث هر دو 
ســد تنظیم آب برای اهداف کشاورزی است، اما امکان تولید برق 
هــم دارند؛ مثلا خداآفرین یک نیروگاه صد مگاواتی ســمت ایران 
و یک نیروگاه صد مگاواتی هم ســمت آذربایجان دارد، همچنین 
قیزقلعه سی یک نیروگاه ۴۰ مگاواتی سمت ایران و یک ۴۰ مگاواتی 
ســمت آذربایجان دارد؛ یعنــی هم زمان دو منظــور مختلف را 
برآورده می کنند ولی هدف اصلی شان تنظیم آب برای کشاورزی 
است. او افزود: اما نکته مهم این است که وقتی این سدها ساخته 
می شدند، ارمنســتان به آذربایجان حمله کرد و آذربایجانی ها از 
منطقه بیرون رفتند و این سد با هماهنگی ایران و ارمنی ها ساخته 
شد و تقریبا به مراحل پایانی خود رسیده بود که دوباره آذربایجان 
مناطــق را تحت اشــغال درآورد و اکنون مجددا یک ســد مرزی 
بین ایران و آذربایجان احداث شــده اســت. به هرحال این دو سد 
یکی از سازه های مهمی بودند که امکان استفاده از ارس را برای 
ایران و آذربایجان فراهم می کنند. طبیعی اســت که ما هرچه از 
پتانسیل ارس بیشتر اســتفاده کنیم، امکان این را که در بالادست 
برداشت هایی انجام شود و ما بعدا نتوانیم از آن سود ببریم، کمتر 
می کند. این عضو کنفدراســیون آب گفــت: ما هنوز در مجموعه 
ارس دو نیروگاه جریانی به ســمت ارمنســتان به نام «مغری» و 
دیگری در ســمت ایران به نام قره چیلر داریم که سال ها ست به 
روش های مختلف در حال تأمین مالی هســتیم که ۸۰۰ مگاوات 

برق تولید کند. مطالعات آن تمام شــده و بیش از ۱۰ تا ۱۵ ســال 
است که برای اجرا متوقف است، در حالی که می تواند کمک کند 
 ظرفیت بهره برداری را از ارس بالا ببریم. البته طرح های کشاورزی 
هم برای برداشت از ارس تعریف کرده ایم؛ یعنی اینکه برنامه ریزی 
نســبتا مناســبی روی ارس داریم که برخی نهایی شده، برخی در 

حال اجرا و برخی نیز هنوز به اجرا درنیامده است.
او دربــاره تأثیر اقدامات ترکیــه روی ارس گفت: قطعا اتفاق 
بالادست این رودخانه به شدت طرح گاپ و اقدامات روی دجله و 
فرات نیست، اما برخی نگرانی ها هم وجود دارد که شاید اتفاقات 
گاپ در ارس هم تکرار شــود. ترکیه در بالادست ارس کشاورزی 
چندانی ندارد که بخواهد از آن اســتفاده کند، مگر اینکه آب را به 
نقاط دیگر منتقل کند. رئیســی تأکید کرد: مهم تر از هر چیزی باید 
یادمان باشد که رودخانه های مرزی محل تقابل کشورها نیستند، 
بلکه محل این اســت که کشــورها با هم تعامــل کنند و منافع 
مشترکی از رودخانه های مرزی داشته باشند؛ آنگاه به جای اینکه 
در حال کشمکش باشیم، امکان اینکه بتوانیم بهره برداری بهتری 
از منابع آبی مشــترک داشته باشیم، افزایش خواهد یافت. برخی 

کشورها آب دارند، اراضی ندارند و بالعکس.
او گفت: مثلا ایجاد اتحادیه منطقه ای در این زمینه بین ایران، 
آذربایجان، ســوریه و عراق امکان مناسب تری فراهم می کند که 
بتوانیم تعاملات بهتری در این زمینه داشته باشیم. به نظر می رسد 
بایــد به این نکته فکر کنیم تا می توانیــم برنامه هایی را که قبل تر 
پیش بینی می کردیم، هرچه سریع تر به اجرا درآوریم. سال ها ست 
که سد خداآفرین ساخته شده ولی بیش از چهار یا پنج سال است 
که امکان بهره بــرداری از دو نیروگاه صد مگاواتی فراهم نشــده 
اســت. قرار بود از محل پولی که ما برای ســاخت این دو نیروگاه 
و ســد برای هر دو کشور ایران و آذربایجان پرداخت کردیم، تأمین 
شود؛ یعنی بنا بود آذربایجان سهم خود را پرداخت کند که ظاهرا 
این اتفاق نیفتاده اســت. البته مذاکرات زیادی در قالب کمیسیون 
مشــترک ایران و آذربایجان در خصوص هزینه ها صورت گرفته و 

هنوز هم جریان دارد و احتمالا به نتایجی هم رسیده است.

 این کارشــناس حوزه آب خاطرنشــان کرد: مهم ترین موضوع 
در حوزه ارس این اســت که بتوانیم  همین سازه هایی را که  روی 
ارس احداث کرده ایم، به بهره برداری کامل برســانیم. اکنون یک 
نیــروگاه صد مگاواتی در خداآفرین، یک نیــروگاه صد مگاواتی در 
قره چیلر و یک نیروگاه ۴۰ مگاواتی در حوزه ارس داریم؛ یعنی ۲۴۰ 
مگاوات نیروگاه برقابی آماده داریم که به دلیل عدم سرمایه گذاری 
نتوانســته ایم از آن اســتفاده کنیم. ما مخزن خوبی در خداآفرین 
داریم و نیــروگاه قره چیلر نیز جریانی اســت و به خشک ســالی 
و کم آبی هــم ربطی ندارد و نیروگاه قیزقلعه ســی هم که از بالا 
تنظیم می شود. نتیجه اینکه به نظر می رسد اگر بخواهیم در حوزه 
ارس برنده باشیم باید تأسیســاتی را که در محدوده این رودخانه 
قرار دارد، سریع تر به بهره برداری برسانیم و این مهم ترین اقدامی 
اســت که ایران در کنار دیپلماســی فعال در بالادست ارس باید 
داشــته باشــد. او درباره آلایندگی ارس و راهکار حل این معضل 
نیز توضیح داد: در این رابطه باید کنوانسیون مشترک شکل گیرد. 
ارمنســتان یک معدن مس در این منطقه دارد و یکی از مهم ترین 
عوامل آلایندگی این رود است که در حوزه نیروگاه قره چیلر مطرح 
است. اکنون مقامات مربوطه کشورهای ذی نفع در حال بررسی و 
گفت وگو موضوع هســتند؛ چراکه یکی از نکات مهم بهره برداری 
از ارس حفظ مسائل محیط زیستی آن است. اکنون کسانی که در 
منطقه حوضه ارس حضور دارنــد، از تولیدات آبی این رودخانه 
به علت بوی فلزات سنگین استفاده نمی کنند؛ بنابراین همکاری 

مشترک را می طلبد که بتوانیم با هم مسئله را حل کنیم.
رئیسی تأکید کرد: هیچ مسئله محیط زیستی بدون تعامل حل 
نخواهد شــد. وقتی در مورد رودخانه های مرزی قوانین سفت و 
سختی نداریم، چیزی جز پیمان منطقه ای به ما کمک نمی کند که 
با هم فعالیت کنیم؛ همان گونه که در حوضه دانوب فعالیت های 
منطقه ای برای مدیریت مشــترک حوضه به وجود آمده است. به 
نظر می رســد راهکار و دیپلماسی مناســب، ایجاد  سازمانی برای 
مدیریت مشترک حوضه اســت که مسائل زیست محیطی را هم 

شامل می شود.

«گاپ» در  ارس تکرار می شود؟
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